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Пам’ять

Переможне 9 Травня 
і оповите смутком 

22 червня — особливі дати 
у героїчній історії 

українського народу. 

 Щойно минуло 70 років з 
дня початку Великої Вітчизня-
ної війни. Як зазначив Прези-
дент України Віктор Янукович: 
«22 червня — День нашої наці-
ональної скорботи … Всіх спів-
вітчизників повинна об’єднати 
спільна пам’ять про трагічні 
роки війни». 

У ці дні лісівники Чернігівщи-
ни згадували з гордістю і болем 
воїнів,  що залишилися на полях 
боїв і ціною своїх життів захис-
тили отчу землю. І вшановували 
місця їх останнього спочинку. 

Ми доземно вклонилися й подвигу земляків, які 
не повернулися до рідних домівок з фронтів Вели-
кої Вітчизняної. 

Лісівники Сіверського краю вписали мужню 
сторінку в історію минулої війни. Так,   Степан Гав-
рилович Орешко з Домашлина, що на Корюківщи-
ні, був на фронті розвідником. Він дійшов до Бер-
ліна і став одним з тих бійців, кому було доручено 
за підтримки артилеристів форсувати ріку Шпреє 
до будівлі рейхстагу і встановити там прапор Пе-
ремоги. Після війни Степан Гаврилович 25 років 
віддано служив лісу, працюючи у Брецькому ліс-
ництві. 

Старійшина лісової галузі Чернігівщини, заслу-
жений лісовод Української РСР Іван Степанович 
Іжевський, який нещодавно відмітив свій 90-літ-

ній ювілей, воював у військових 
частинах легендарних «катюш». 
Він був учасником штурму сто-
лиці рейху Берліна. Офіцером-
орденоносцем з дипломом лі-
сового вузу Іван Степанович 
прибув на Чернігівщину у важкі 
повоєнні роки і присвятив все 
своє життя її лісовому госпо-
дарству. Він понад двадцять 
років очолював наше управ-
ління, був наставником моло-
дих лісівників, які згодом ста-
ли вмілими фахівцями. 

Сіверський край у роки Ве-
ликої Вітчизняної називали пар-
тизанським. Центром опору гіт-
лерівським загарбникам була 
Щорсівщина, де громили оку-
пантів партизанські з’єднання 
Олексія Федорова, Миколи По-

пудренка і Михайла Салая. А Єлінські ліси у ті гріз-
ні роки стали «партизанською республікою». Не за-
ростають і нині партизанські стежки: «Лісоград» 
відвідують і колишні народні месники, і їхні дорос-
лі діти та онуки, і молодь з різних куточків Чернігів-
щини. 

Зараз ведуться роботи по реконструкції му-
зейно-меморіального комплексу «Лісоград» — 
до 70-річчя партизанського руху. Ця вікопомна 
дата, за розпорядженням Президента України Ві-
ктора Януковича, буде відзначатися в нашій дер-
жаві нинішньої осені. Впродовж багатьох років 
дбайливо доглядають за «Лісоградом» працівни-
ки Єлінського лісництва на чолі з досвідченим ліс-
ничим Анатолієм Данильченком. До доброї і світ-
лої справи долучилися й сини Анатолія Івановича 

— Олександр та Дмитро, котрі 
теж пішли батьковим лісовим 
шляхом. 

Відлітають птахами у вирій 
роки, відлітає у вирій і ветеран-
ський журавлиний клин. З кож-
ним роком він рідіє…

 Шумлять чернігівські ліси: 
скільки їх було посаджено ко-
лишніми фронтовиками, коли 
вони повернулися до мирної 
праці!

Лісівники висаджували де-
ревця в ім’я загиблих побрати-
мів, в ім’я продовження життя 
на землі…

Валерій Лозицький, 
начальник 

Чернігівського 
обласного управління 

лісового та мисливського 
господарства

Вклонилися ветеранам



Питання щодо передачі лісів, які підпоряд-
ковані Міністерству аграрної політики та Мініс-
терству оборони України, постало на поряд-
ку денному ще в 2009 році. Саме тоді вийшло 
Розпорядження Кабінету Міністрів України від 
25 листопада 2009 року за № 1465-р «Про вдо-
сконалення порядку управління лісовим госпо-
дарством», яким передбачалась зазначена пе-
редача об’єктів права державної власності. Але 
за відсутності чіткої вертикалі влади втілити в 
життя ініціативу щодо одного лісового госпо-
даря було неможливо.

Наразі керманичі галузі лісового господар-
ства України намагаються врешті-решт пере-
вести до свого підпорядкування цілісні майно-
ві комплекси лісогосподарських підприємств та окремі лісові масиви, 
що знаходяться у сфері управління Міністерства аграрної політики та 
Міністерства оборони. Актуальність проблеми полягає в тому, що на 
сьогоднішній день в підпорядкуванні Державного агентства лісових 
ресурсів України перебуває лише 68% від загальної площі земель лі-
сового фонду України, а 17% — ліси Мінагрополітики, 2% — ліси Мін-
оборони, 13% — ліси інших відомств, а саме Мінінфраструктури, Мін-
екоресурсів, МНС, землі запасу, комунальні ліси тощо. Розрізненість 
серед розпорядників призводить до того, що лісові масиви взагалі 
перебувають без нагляду та поза увагою представників влади. Як на-
слідок, виникають проблеми незаконних рубок лісового фонду країни, 
злочинного неконтрольованого браконьєрства і головне — лісових 
пожеж. Крім того, ні Мінагрополітики, ні Міноборони не займаються 
лісорозведенням та лісовідтворенням. 

За словами Голови Державного агентства лісових ресурсів Украї-
ни Віктора Сівця, нині відбувається конструктивний діалог між всіма 
гілками влади, результатом якого стане запорука системного розви-
тку галузі лісового господарства країни. «На сьогоднішній день є ряд 
офіційних державних документів, а саме Указ Президента № 801/2010 
Про рішення Ради національної безпеки і оборони від 05 серпня 2010 
року «Про невідкладні заходи щодо запобігання пожежній небезпеці в 
Україні» та протокол № 35 засідання Кабінету Міністрів від 23.05.2011, 
якими передбачена передача лісового фонду Мінагрополітики та 
Мін оборони до сфери управління Держлісагентства», — зазначив Го-
лова Держлісагентства Віктор Сівець.

«Держлісагентство України готове прийняти до сфери свого управ-
ління цілісні майнові комплекси підприємств та окремі лісові масиви, 
що знаходяться у сфері управління Мінагрополітики та Міноборони. 
Зазначені відомства вже готують необхідні документи, згідно поряд-
ку передачі об’єктів права державної власності. Мова йде про інфор-
маційні довідки щодо площі, чисельності, форм власності, джерел фі-
нансування, наявності об’єктів культурної спадщини, засвідчені копії 
статутів, засвідчені, в установленому порядку, копії балансу, звіти про 
фінансову діяльність, дебіторську та кредиторську заборгованість, 
копії державних актів на право постійного користування земельними 
ділянками тощо. Офіційне перепідпорядкування ми плануємо завер-
шити до кінця поточного року, адже маємо повну підтримку у вирі-
шенні цього питання і з боку Президента України, і з боку Уряду», — 
підсумував Віктор Сівець.

З офіційних джерел
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«Майбутнє лісу у  твоїх  руках» у Сіверському краї

Ліси — для нащадків

У Ріпкинському лісництві ДП 
«Добрянське лісове господар-
ство» було святково, насамперед, 
від схвильованих усмішок підліт-
ків — учнів місцевого шкільного 
лісництва. Вони розставляли від-
ра з саджанцями, спеціальні за-
ступи — так звані мечі Колесова, 
насипали на столі неподалік веле-
тенських сосон зернятка, аби гості 
побачили, з яких крихіток пророс-
тають маленькі сіянці, котрі через 
десятки років хитатимуть на роз-
кішному гіллі небесні хмари. У ни-
нішньому році хлопці 
та дівчата порадували 
своїх наставників, пе-
ремігши у змаганні се-
ред шкільних лісництв 
області. (А у травні — і 
на Всеукраїнських, у 
Кіровограді).

Гості не забарили-
ся. Прибули керівни-
ки області — голова 
ОДА Володимир Хо-
менко, голова облра-
ди Анатолій Мельник, 
їх заступники, пред-
ставники ЗМІ.

— Наша акція сьогодні сим-
волічна. Генеральною Асамб-
леєю ООН 2011 рік оголоше-
но Міжнародним роком лісів, 
— підкреслив очільник облас-
ті Володимир Хоменко. — Ліс 
має багато функцій для роз-
витку держави, для розвитку 
суспільства. Недаремно цій 
справі — утворенню заповід-
них зон, збереженню флори і 
фауни — дуже серйозну ува-
гу приділяє Президент Украї-
ни Віктор Янукович. Я б сказав 

так: ліс — це дуже специфічна 
грань, яка зв’язує покоління.

І справді, посаджені сьогодні 
дерева — то вже на втіху наступ-
ним поколінням. Саме за цими 
соснами наші нащадки судити-
муть про те, наскільки ми турбу-
валися про їх благополуччя. Ліс, 
за словами Володимира Хомен-
ка, врешті буде не лише еколо-

гічною складовою і не 
тільки сировиною для 
будівельних матеріалів:

— Ми йдемо до сус-
пільства енергозбере-
ження, яке використо-
вуватиме малозатратні 
форми свого існування. 
Адже вугілля і нафта ко-
лись закінчаться, а ліс як 
сировина для існування 
майбутніх поколінь буде 
вічним.

— Ліс — живе творін-
ня, яке допомагає лю-
дям жити і бути щасли-

Ліс почав прокидатися одразу як зійшов сніг. Обновило гніз-
да птаство, пробилися крізь торішнє листя гострі списи зеленої 
трави, забриніла роса на первоцвітах, закапав березовий сік…

Та, схоже, остаточно зелений велет пробудився тієї суботи, 
коли заповнився веселим гомоном людей, котрі зібралися на 
акцію «Майбутнє лісу — у твоїх руках», організовану Державним 
агентством лісових ресурсів України та Чернігівським обласним 
управлінням лісового та мисливського господарства.
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вими. Звісно, це і гриби, і 
ягоди, і цілющі трави, але 
в кінцевому підсумку — 
це краса, — додав голо-
ва обласної ради Анато-
лій Мельник.

А начальник обласно-
го управління лісового та 
мисливського господар-
ства Валерій Лозицький, 
запрошуючи гостей до 
роботи, підсумував:

— Сьогодні ми разом 
створюємо майбутній ліс. 
Усе в цьому житті тимча-
сове, але кожен повинен 
щось після себе лишити. 
Нині пріоритети лісової 
галузі змінюються: голо-
вне кредо — примножити 
і зберегти лісове багат-
ство.

За кілька хвилин по-
тому учні шкільного ліс-
ництва Добрянської за-
гальноосвітньої школи 
Оля Крута і Олександр 
Тишик урочисто відкри-
ли пам’ятний знак, при-
свячений Міжнародному 
року лісів. Ветеран війни 
і праці Костянтин Овчин-
кін разом з головою ОДА 
та юними лісівниками по-
руч посадили струнке де-
ревце. Священик отець 
Петро освятив саджанці, 
котрим того дня належа-
ло стати молодим лісом…

Експрес- інтерв’ю 
з головою ОДА 
Володимиром 

ХОМЕНКОМ 
поруч з новими 

посадками

— Як ви оцінюєте 
сьогоднішню подію і 
що значить ліс у вашо-
му особистому житті?

— Сьогоднішня подія 
знакова для всіх. Може 
ми й небагато зробимо, 
але це приклад для на-
слідування. Адже ліс — 
це те середовище, де ми 
живемо. Він забезпечує 
чисте повітря, вологу, 
утримує землю на крутих схилах. 
І садити, і берегти, і прибирати 
його — наш обов’язок. Ми — час-
тина природи, а вона віддає нам 
те, що ми у неї забрали.

— Ви пам’ятаєте перше по-
саджене власноруч дерево?

— Це було давно. Я навчав-
ся у Прилуках, у школі -інтернаті, 
там була традиція: щороку сади-
ти дерева. Мені запам’яталося, 

як ми робили це з моїм 
класом.

— Якщо взяти ліс як 
частину економіки об-
ласті — які перспекти-
ви галузі в цьому пла-
ні?

— Ліси займають 
приблизно третю час-
тину території області. 
Вони перебувають у різ-
ній формі власності — і 
комунальній, і держав-
ній, і військовій, і част-
ково — в приватній. Але 
ліс справді є частиною 
економіки. Враховую-
чи це, ми хочемо кар-
динально переглянути 
використання лісодере-
вини як товару. На жаль, 
основна її частина досі 
йшла з області у вигля-
ді кругляку, часто навіть 
не окорованого. І тому 
ми ставимо завдання 
так, щоб більша части-
на лісу була переробле-
на і якомога краще, щоб 
це вже виходив готовий 
продукт — чи меблі, чи 
якийсь будівельний ма-
теріал уже закінчений 
— той самий паркет. 
Щоб від використання 
лісу вся додана вартість 
залишалася на терито-
рії області. Це — робо-
чі місця. Це— перероб-
ка залишків основної 
продукції: стружок, трі-
сок, котрі можуть ста-
ти енергетичною скла-
довою і, звісно, податки 
до всіх видів бюджетів. 
Треба пам’ятати, що в 
північних районах, де 
немає такого вироб-
ництва, як у південній 
зоні, ліс — це основне 
джерело життя людей. 
Треба максимально 
його використовувати з 
користю для тих громад, 
які там мешкають. Це не 
тільки деревина, а й те, 
що у нас у лісокористу-
ванні є — ягоди, гриби, 
їх переробка тощо. До 

всього цього ми повертаємося. 
Я впевнений, що лісівники Черні-
гівщини, очолювані Валерієм Ло-
зицьким, справляться з наміче-
ними планами…
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Працівники відділу освіти, фі-
нансового управління, Цен-
тральної районної лікарні, 
центру зайнятості, управлінь 
Пенсійного фонду та Державно-
го казначейства на чолі з голо-
вою Чернігівської РДА Миколою 
Кудриком і головою районної 
ради Михайлом Литвиним у 
Краснянському лісництві поса-
дили майже 16 тисяч молодих 
сосон. Два гектари молодого 
лісу з’явилися на місці колиш-
ньої пожежі — і галявина ожила.

І хоча досвід посадки дерев 
був не у всіх, робота нікого не 
втомлювала і просувалася швид-
ко, бо ж підказував, давав поради 
і допомагав присутнім директор 
ДП «Чернігівське лісове госпо-
дарство» Сергій Мотрич.

Майстри лісу вдоволено на-
повнювали відра саджанцями, 
а лісники не скупилися на добрі 
слова старанним помічникам, які 
прислухалися до вказівок і до-
тримувалися технології.

А наступного дня голова рай-
держадміністрації разом з інши-
ми держслужбовцями вирушив 
до Пакуля. Жінки порядкували 
біля сільського озера, вигрібали 
сміття і білили дерева, а чолові-
ки взялися за спорудження но-

вої огорожі. За кілька годин «ви-
ріс» щитовий паркан завдовжки 
понад 200 метрів. Такий же пар-
кан з’явився того дня і уздовж 
об’їзної дороги в селищі Михай-
ло-Коцюбинському — завдяки 
старанням співробітників «Чер-

нігіврайагробуду», будинку куль-
тури та виконавчого комітету ра-
йонної ради.

Сергій Заяць,
головний лісничий 

ДП «Чернігівське лісове 
господарство»

І галявина ожила

Акція «Майбутнє лісу у твоїх руках» була орга-
нізована Державним агентством лісових ресурсів 
України і Чернігівським обласним управлінням лі-
сового та мисливського господарства.

У заході взяли участь 11 державних підприємств 
лісового господарства, представники місцевих ор-
ганів влади, громадськості, неурядових екологіч-
них організацій, школярі, студенти та їх наставни-
ки, ветерани війни та праці, журналісти.

Зокрема, 63 школи (1 295 учнів), представни-
ків влади — 167, громадських організацій — 998, 
ЗМІ — 57. Всього — 2 517 осіб.

Протягом цього часу було висаджено 
2459,6 тис. штук саджанців сосни звичайної, 
ялини, дуба звичайного, дуба червоного, бе-
рези, горобини, липи, інших порід дерев на 
площі 329, 4 га.

* * *
На суботниках, які відбулися у квітні на 

День довкілля, займалися благоустроєм 
територій та посадкою дерев 3100 осіб, в 
тому числі 2500 працівників лісового гос-
подарства.

У ході заходу було очищено від сміття 
80,3 га лісових насаджень вздовж доріг та 
населених пунктів, упорядковано 7 дже-
рел, вздовж шляхів ліквідовано 30 несанк-
ціонованих сміттєзвалищ.

Площа упорядкованих територій, пар-
ків, скверів та алей складає 19,6 га.

У населених пунктах посаджено 1004 
кущі.

Створено лісові насадження лісовими 
породами на площі 57,8 га кількістю 479 962 
тис. штук.

* * *
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Взявши участь у суботнику по посад-
ці дерев у Добрянському лісництві, що 
на Ріпкинщині, допитлива група пред-
ставників ЗМІ вирушила на Городнян-
щину.

На околиці Городнянського лісгоспу … 
журналісти побачили ноутбук і цілу купу ці-
кавого приладдя. Головний лісничий Воло-
димир Аніщенко задоволено демонстрував 
старе технічне оснащення, а потім нове, 
котре прийшло йому на зміну. Приміром, 
дерев’яні та дюралюмінієві виделки для ви-
мірювання діаметру стовбура нині успішно 
замінили їх електронні аналоги. А функції 
примітивних висотомірів успішно виконують лазер-
ні. Раніше тривале вимірювання площі, підготовле-
ної для вирубування ділянки, нині значно швидше і 
точніше за геодезичну бусоль з компасом здійснює 
GPS-приймач, котрий ловить сигнал супутника і пе-
редає його на комп’ютер.

— Цей прилад досить дорогий — 44 тися-
чі гривень, — сказав Володимир Миколайович. — 
Поки що на Чернігівщині він є тільки у нас. Однак, за 
ним — майбутнє лісового господарства.

На запитання, чи використовуються такі ж прогре-
сивні технології в інших виробничих процесах, лісни-
чий розповів про склад з новими станками та нови-
ми лініями переробки деревини. Втім, ціна останньої 

зараз не зовсім відповідає затратам на її переробку, 
зауважив Володимир Аніщенко. Щодо ринку збуту, 
то він досить широкий: є і вітчизняні, і закордонні по-
купці. Багато деревини замовляє турецький ринок, 
але вимагає, щоб вона була без кори. Якщо обсяги 
виробництва у нас кілька років тому впали, то тепер 
ідемо за графіком: розрахункова лісосіка по рубках 
головного користування складає 609,7 тис.м3 дере-
вини плюс 200 тис.м3 рубок формування і оздоров-
лення лісів. Це той ліміт, який встановлено на рік по 
площі і по кубомасі і є науково обґрунтований. Те, що 
ми позаторік не встигли, надолужуємо.

Після такого цікавого спілкування захотілося по-
садити хоча б десяток-другий молодих деревець. 
Трактор зі спеціальною саджалкою залишив за со-

бою ряд тоненьких берізок. А журналісти, юні лісів-
ники та дорослі працівники лісгоспу садили сосни.

Ростіть великі, сосни і берези!
Наступна зупинка — екологічна стежка непода-

лік адміністративної будівлі Городнянського лісни-
цтва. Тут можна тривалий час прогулюватися, роз-
дивляючись шпаківні на деревах, стенди, на яких 
відображені насущні тривоги лісівників: поведінка 
відпочивальників на природі, протипожежна безпе-
ка, їстівні й отруйні гриби, представники фауни, ко-
трі водяться на Чернігівщині, птахи і звірі,  котрих 
більше не існує.

У кінці екологічної стежки — годівниця для лісо-
вих мешканців.

Найприємніше у цей день було зу-
стрічати екологічно свідому молодь. 
Так, у селі Загребельна Слобода Щор-
ського району нині мешкає кілька діду-
сів і бабусь. Але два пам’ятники заги-
блим у роки Великої Вітчизняної війни 
односельцям дбайливо доглянуті: лісів-
ники і школярі постаралися.

Помічник лісничого Новоборовиць-
кого лісництва Михайло Аніщенко роз-
повідав:

«Учні місцевого шкільного лісництва 
у нас — молодці! Цієї весни посадили 
4,2 га лісових культур. А це — 42 тися-
чі сосон і беріз. Та ще змайстрували 830 
шпаківень».

Тут показали нам і теплицю, в якій діти та дорос-
лі висівають зернята, вилущені із соснових шишок. 
З них через півтора-два тижні з’являються пагінці: 
ліс «народжується».

На одному гектарі виростає 3 млн.600 тисяч мо-
лодих саджанців. І собі вистачає для лісовіднов-
лення, і всі бажаючі купують.

Сонце сховалося за лісом, закінчилася наша по-
дорож. Вона подарувала стільки вражень. Та голо-
вним було усвідомлення того, що відтепер щовесни 
захочеться повернутися туди, де небо на верхівках 
велетенських дерев…

До зустрічі, Лісе!

Єва Докієнко
Фото Миколи Тищенка

Прес-тур чернігівськими лісами

Комп’ютер у лісі
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ІV звітно-виборна конференція

27 травня відбулася ІV звіт-
но-виборна конференція Чер-
нігівської обласної організації 
профспілки працівників лісо-
вого господарства України.

Голова обкому профспілки 
Йосип Райчинець виступив зі 
звітом про роботу за період з 
2006-2011 рр. та завдання об-
ласної організації профспілки 
на сучасному етапі.

Кажуть,  люди, що трудяться 
в лісі, з міцного замісу. І профе-
сію лісівника обирають саме ті, 
які мають до цієї справи особли-
ве покликання. Вони вміють бути 
мужніми і мудрими, самовіддани-
ми в роботі і щедрими душею, а 
ще — не відступати перед випро-
буваннями, які висіває наше не-
просте сьогодення.

П’ять років, що минули, то лише 
для історії мить, а для лісівників — 
відчутний і досить склад-
ний відтинок часу. Дове-
лося з кризою віч-на-віч 
зустрічатися і боротися з 
її наслідками. Та не спа-
сували — вистояли. Най-
головніше — зберегли 
людей, кадри. (Хоча, на 
жаль, їх скорочення уник-
нути не вдалося). І держ-
лісгоспи працюють з при-
бутками.

Тож нині лісівнича га-
лузь в області вважається 
найбільш стабільною.

Йосип Райчинець, ана-
лізуючи роботу профспіл-
ки, відмітив підтримку й 
взаєморозуміння як ке-
рівників підприємств, так 
і рядових членів проф-
спілки. Він говорив вива-
жено, самокритично, не 
замовчуючи наболілих проблем і прорахунків, але з 
оптимізмом,  вірою в успішне трудове завтра лісів-
ників Сіверського краю.

І хорошими справами ділилися, і «гострих кутів» 
не обминали, і слушні пропозиції висловлювали у 
своїх виступах голова профкому (юрисконсульт) 
ДП «Городнянське лісове господарство» Ярос-
лав Коваль та голова профкому (інженер з охо-
рони і захисту лісу) ДП «Корюківське лісове гос-
подарство» Петро Устименко, інспектор з кадрів 
Холминського держлісгоспу Олена Кубрак та го-
ловний лісничий з Остерського держлісгоспу Ва-
лентин Судак. У лісівників, траплялося, «вгинали-

ся плечі» від труднощів, але ніхто 
не ховав голову в «кущі», не шукав 
легких шляхів, тому й справляли-
ся гуртом, перемагали.

 Директор ДП «Н. -Сіверська 
науково-дослідна лісова станція» 
Анатолій Жежкун говорив про 
роль науки і впровадження її до-
сягнень у сучасне лісогосподар-
ське виробництво. (До того ж, 
він вдячно висловився про часо-
пис «Ліси Чернігівщини», в якому 
завжди можна видрукувати на-
укові дослідження — для більш 
ширшого ознайомлення з ними 
працівників галузі).

Нікого з присутніх не залишив 
байдужим вихід до трибуни Ві-
ктора Кривка-Краська, голови Го-
мельської обласної організації 
профспілки працівників лісу. До-
брі сусіди — чернігівці і гомельці 
— дружать здавна: і досвідом об-
мінюються, і на свята приїздять 

один до одного, і різноманітні фахові змагання про-
водять. А зараз для Білорусі настав час серйозних 
економічних випробувань. І все ж, гомельські лі-
сівники сподіваються, що вони «випливуть у цьому 
штормі».

З увагою вислухали учасники конференції ви-
ступи Степана Кривов’язого, голови ЦК профспіл-
ки працівників лісового господарства України, та 
Миколи Богдана, голови Федерації профспілко-
вих організацій Чернігівщини. Відрадно, що обидва 
знайшли немало позитивних моментів в діяльності 
профспілки лісівників і подякували Йосипу Райчин-
цю за вміле керівництво.

У консолідації — наша сила  
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Взявши слово, начальник Чернігів-
ського обласного управління лісового та 
мисливського господарства Валерій Ло-
зицький подякував усім працівникам га-
лузі за роботу. І особисто — своєму попе-
реднику Івану Горохівському. Адже наша 
область за веденням лісового господар-
ства займає ІУ місце в Україні — за ре-
зультатами господарсько-фінансової ді-
яльності.

Валерій Григорович впевнений, що 
лісівники, прислухаючись до власного 
сумління, обов’язково і збережуть все 
краще, що було надбано, і примножать 
набуте.

* * *
Обласна організація профспілки пра-

цівників лісового господарства попо-
внилася: до неї увійшли 112 членів профспілки спе-
ціалізованого лісогосподарського підприємства 
«Коропський агроліс».

* * *
Делегати конференції відмітили, що діяльність 

обкому профспілки у звітному періоді була спря-
мована на захист трудових, соціально-економічних 

прав та інтересів членів профспіл-
ки, зміцнення єдності і згуртованості 
профспілкового руху, посилення вну-
тріспілкової роботи, мотивації проф-
спілкового членства, зміцнення здо-
ров’я спілчан і членів сімей.

Першочергова увага у звітному пе-
ріоді приділялася захисту колектив-
них та індивідуальних інтересів чле-
нів профспілки на основі подальшого 
розвитку соціального партнерства з 
роботодавцями, органами виконав-
чої влади і місцевого самоврядуван-
ня.

Колективними договорами охо-
плені всі підприємства, які входять 
до складу обкому. Вдосконалюється 
їх якість, посилюється контроль за їх 
виконанням.

Обком профспілки разом з профкомами первин-
них профспілкових організацій вживали відповідні 
заходи щодо зменшення напруги в суспільстві від 
не завжди виваженої діяльності владних структур.

Підтримувалися акції протесту проти прийнят-
тя керівництвом держави нормативних актів, спря-
мованих на погіршення життєвого рівня населення 
країни.

Важливе місце в роботі обкому, проф-
спілкових комітетів займала організація 
оздоровлення працівників та їх сімей. За 
звітний період було оздоровлено більше 
1500 дітей наших працівників. На це ви-
трачено понад 2 млн. грн. коштів проф-
спілкового бюджету та коштів підпри-
ємств.

Щорічно проводилися спортивні зма-
гання в трудових колективах. Переможці 
ставали учасниками обласної спартакіа-
ди, брали участь у змаганнях між лісівни-
ками Гомельської, Сумської та Чернігів-
ської областей і змаганнях на першість 
Держкомлісгоспу( Державне агентство лі-
сових ресурсів) України.
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До цих змагань кожного року залучалося близь-
ко 1000 працівників лісового господарства області.

Та конференція констатує, що обкому профспіл-
ки, профкомам первинних профспілкових органі-
зацій не вдалося повною мірою забезпечити за-
хист законних прав і інтересів працівників лісу.

Галузева профспілка також не змогла призупи-
нити скорочення кількості працюючих на підпри-
ємствах галузі. За 5 років їх кількість зменшилася 
на 2 500 осіб, тобто 45%.

Немало робітників були переведені в приватні 
структури і практично втратили всі пільги працівни-
ків лісового господарства та зв’язки з профспілкою.

Профілактична робота з охорони праці прово-
диться не на належному рівні. І обкому профспіл-
ки, і її президії не завжди вистачає наполегливості 
при вирішенні деяких гострих економічних та со-
ціальних проблем, забезпечення конституційних 
прав і гарантій членів профспілки.

Низькою залишається інформованість праців-
ників про роботу, яку проводять профспілкові ор-
ганізації всіх рівнів. Профспілковим комітетам ще 
бракує організованості, виконавчої дисципліни, 
контролю за виконанням рішень профспілкових 
органів вищого рівня та своїх власних.

Дуже слабо проводиться навчання профспілко-
вого активу.

Час ставить перед профспілковими органі-
заціями нові завдання щодо консолідації проф-
спілкового руху, посилення єдності, мотивації 
профспілкового членства, дотримання принципів 
солідарності, удосконалення системи навчання 
профактиву.

КОНфЕрЕНцІЯ ПОСТАНОВиЛА:

 роботу обласного комітету профспілки праців-
ників лісового господарства визнати задовільною, 
звіт ревізійної комісії — затвердити;

 вважати головним напрямком роботи обко-
му профспілки, профспілкових комітетів первин-
них організацій — захист соціально-економічних 
прав працівників лісу, зосередивши свої зусилля 
на співпрацю з господарськими керівниками по 
подоланню кризових явищ, домагатися на прин-
ципі соціального партнерства забезпечення тру-
дових прав і соціальних гарантій працюючих;

 обласному комітету, профкомам 
підприємств систематично аналізува-
ти виконання зобов’язань колективних 
договорів. Добиватися, щоб колектив-
ними договорами були врегульовані всі 
питання соціально-трудових відносин, 
гарантований мінімальний рівень опла-
ти праці, передбачений Галузевою уго-
дою;

 застосувати всі наявні можли-
вості правового спрямування для не-
допущення подальшого зменшення 
кількості працюючих, зниження рів-
ня заробітної плати працівників та не-
своєчасної її виплати;

 підвищити якість колективних до-
говорів, поліпшити контроль, не до-

пускати порушення законодавчо встановлених га-
рантій в оплаті праці та внесення змін до них, які 
погіршують матеріальний стан працівників, змен-
шують соціальний пакет;

 домагатися передбачення в усіх колективних 
договорах відрахування коштів на культурно-масо-
ву, фізкультурну та оздоровчу роботу — 0,3% фонду 
оплати праці та 0,5% обсягу реалізованої продукції 
на охорону праці;

 вдосконалювати форми і методи роботи по 
оздоровленню членів профспілки і членів їх сімей в 
літній період. Надавати фінансову допомогу на по-
новлення здоров’я, оздоровлення дітей, вирішення 
невідкладних соціальних проблем;

 обкому профспілки, профкомам цілеспрямо-
вано і ефективно використовувати кошти проф-
спілкового бюджету і встановити постійний контр-
оль за їх використанням;

 забезпечити належну роботу ревізійних комі-
сій та активізувати їх участь у житті профспілкових 
організацій;

 доручити президії обкому профспілки узагаль-
нити пропозиції, висловлені делегатами конферен-
ції,  підготувати заходи і вказати терміни їх усунен-
ня та виконання.

* * *
Головою обкому профспілки працівників лісово-

го господарства знову обрано Йосипа Райчинця.
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Лісовпорядні роботи

Час визначає завдання

У квітні в Чернігові відбулася перша 
лісовпорядна нарада з лісовпоряд-
кування державних лісогосподар-
ських підприємств Чернігівського об-
ласного управління лісового та мис-
ливського господарства Державного 
агентства лісових ресурсів України.

Обговорювалися питання про готовність під-
приємств, підпорядкованих Чернігівському ОУЛМГ 
і Українському державному проектному лісовпо-
рядному виробничому об’єднанню, до польових 
лісовпорядних робіт та визначення порядку і осо-
бливостей їх проведення.

Доповіді підготували перший заступник началь-
ника Чернігівського ОУЛМГ Анатолій Курганов та 
головний інженер ВО «Укрдержліспроект» Мико-
ла Левківський. На цьому заході також виступа-
ли представники лісогосподарських підприємств 
області.

Перша лісовпорядна нарада констатувала: не-
обхідність проведення базового лісовпорядкуван-
ня зумовлена змінами організації території в лісо-
вому фонді державних лісогосподарських підпри-
ємств та завершенням ревізійного періоду.

На зібранні було вирішено провести протягом 
2011 року польові лісовпорядні роботи фахівця-
ми трьох лісовпорядних експедицій ВО «Укрдерж-
ліспроект» на площі 392,8 тис. га за І розрядом 
лісовпорядкування в таких державних підприєм-
ствах Чернігівського ОУЛМГ:

а) Київська лісовпорядна експедиція

ДП «Городнянський лісгосп» — 34,4 тис. га;
ДП «Добрянський лісгосп» — 41,1 тис. га;

ДП «Чернігівський лісгосп» — 61,4 тис. га;
ДП «Остерський лісгосп» — 25,6 тис. га;
ДП «Ніжинський лісгосп» — 42,1 тис. га.
(Всього — 204,6 тис. га)

б) Львівська державна лісовпорядна експе-
диція

ДП «Корюківський лісгосп» — 39,6 тис. га;
ДП «Борзнянський лісгосп» — 17,9 тис. га;
ДП «Прилуцький лісгосп» — 30,6 тис. га.
(Всього — 88,1 тис. га)

в) Харківська державна лісовпорядна експе-
диція

ДП «Семенівський лісгосп» — 31,4 тис. га;
ДП «Новгород-Сіверський лісгосп» — 30,0 тис. га;
ДП «Холминський лісгосп» — 38,7 тис. га.
(Всього — 100,1 тис. га)

Київську лісовпорядну експедицію визнано про-
відною в питаннях організації та координації лісо-
впорядних робіт.

* * *
Лісовпорядні роботи слід проводити, виходячи з 

поділу лісів на категорії — згідно з постановами Ка-
бінету Міністрів України від 16 травня 2007 року за 
№733 «Про затвердження поділу лісів на категорії 
та виділення особливо захисних лісових ділянок» і 
від 24 червня 2006 року за №865 «Про затверджен-
ня переліку автомобільних доріг загального корис-
тування державного значення».

* * *
Організувати такі господарські частини:

• ліси природоохоронного призначення з осо-
бливим режимом користування, включивши 
до неї ліси, які виконують особливі природоохо 
ронні та історико-культурні функції, де заборо-
нені рубки головного користування;
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• ліси природоохоронного призначен-
ня з обмеженим режимом користу-
вання, включивши до неї ліси, які ви-
конують особливі природоохоронні та 
історико-культурні функції, де дозво-
лені рубки головного користування;

• рекреаційно-оздоровчі ліси з обме-
женим режимом користування, вклю-
чивши до неї ліси, які виконують ре-
креаційні, санітарні, гігієнічні та оздо-
ровчі функції, де заборонені рубки го-
ловного користування;

• рекреаційно-оздоровчі ліси з обме-
женим режимом користування, вклю-
чивши до неї ліси, які виконують ре-
креаційні, санітарно-гігієнічні та 
оздоровчі функції, де дозволені руб-
ки головного користування;

• захисні ліси з особливим режимом 
користування, включивши до неї лі-
си, які виконують водоохоронні, ґрун-
тозахисні та інші захисні функції, де 
заборонені рубки головного користу-
вання;

• захисні ліси з обмеженим режимом 
користування, включивши до неї ліси, 
які виконують водоохоронні, ґрунто-
захисні та інші функції, де дозволені 
рубки головного користування;

• експлуатаційні ліси.

* * *
Разом із спеціалістами державних під-

приємств визначатимуться стан, відповід-
ність своєму призначенню та встановле-
ним вимогам лісонасінних ділянок, планта-
цій, плюсових дерев, насаджень-еталонів.

Розподіл кварталів лісогосподар-
ських підприємств погоджуватиметься з 
сільськими чи селищними радами, з ор-
ганами земельних ресурсів.

Виявлятимуться земельні ділянки лісо-
вого фонду, передані в довгострокове ко-
ристування під бази відпочинку, піонер-
ські табори, а також площі несанкціонова-
них поховань. Рекомендуватиметься їх ви-
лучення зі складу земель держлісфонду.

До початку польових робіт провести — 
за рахунок держлісгоспів — розрубку або 
розчищення квартальної мережі, окруж-
них меж. І замінити непридатні кварталь-
ні стовпи.

До завершення польових робіт надати 
лісовпорядкуванню матеріали відведен-
ня ділянок в рубки головного користуван-
ня на 2012-2013 рр. та рубки формування 
і оздоровлення лісів протягом 2012 року.

Забезпечити участь працівників лісо-
вої охорони і спеціалістів державних лісо-
господарських підприємств в лісоінвента-
ризаційних роботах та контролі якості лі-
совпорядних робіт.

* * *
За якість проведення лісовпорядних 

робіт у лісгоспах в однаковій мірі відпові-
дають головні лісничі та начальники лісо-
впорядних партій, а в лісництвах — лісни-
чі та інженери-таксатори.

Експедиція стартувала…
Київська лісовпорядна експедиція розпочала польові ро-

боти у лісовому фонді Чернігівщини.
Зазначимо, що попереднє базове лісовпорядкування лі-

согосподарських підприємств Чернігівського ОУЛМГ було 
проведено  ще в 1991 році.

7 червня на базі ДП «Остер-
ський лісгосп» відбувся прак-
тичний семінар «Особливос-
ті проведення польових ро-
біт з базового впорядкуван-
ня». В його роботі взяли участь 
перший заступник начальника 
обл управління Анатолій Курга-
нов, головні лісничі та інжене-
ри лісового господарства ДП 
«Остерський», «Добрянський», 
«Городнянський», «Ніжинський» 
та «Чернігівський» лісгоспів, а 
також керівництво, начальни-
ки партій і таксатори Київської 
експедиції та автор цих рядків.

Як і годиться, відкрив семінар 
господар — директор місцевого 
лісгоспу Іван Данилець. Він оха-
рактеризував ведення лісового 
господарства в державному під-
приємстві,  проаналізував його 
економічний та фінансовий стан 
і перспективи розвитку.

Особливості проведення по-
льових лісовпорядних робіт з 
базового лісовпорядкування 
висвітлили в своїх виступах пер-
ший заступник начальника обл-
управління Анатолій Курганов 
та начальник Київської лісовпо-
рядної експедиції ВО «Укрдерж-
ліспроект» Микола Кравчук.

Колективне технічне трену-
вання  перед початком польових 
робіт, як підкреслював Микола 
Кравчук, проводиться з метою:
• підготовки і перевірки готов-

ності ІТП лісовпорядної екс-
педиції до проведення  лісо-
таксаційних робіт в умовах 
конкретного об’єкту лісовпо-
рядкування з точністю, яка 
вимагається;

• оцінки кваліфікаційного рівня 
кожного виконавця і вирішен-
ня питання про допущення йо-
го до виробничої таксації лісу;

• загального технічного інструк-
тажу виконавців з питань про-
ведення польових робіт.
Далі він зупинився на норма-

тивах точності і методах таксації 
лісу в залежності від господар-
ського значення і цінності наса-
джень і звернув увагу учасників 
семінару на призначення лісо-
господарських та інших заходів 
під час таксації лісу.

Після теоретичної частини 
учасники семінару та інженери-
таксатори пройшли практич-
не технічне тренування на під-
готовлених експедицією 7 тре-
нувальних (пробних) площах і 
на одній площі (теж пробній) на 
рубках догляду.

І в процесі практики колеги 
активно обговорювали обчис-
лені таксаційні показники про-
бних площ, піддаючи їх деталь-
ному аналізу і висловлюючи свої 
пропозиції щодо проектування 
лісогосподарських заходів.

Зазначимо, що особливіс-
тю лісовпорядкування є най-
більш повне використання ви-
мірювально-перелікових мето-
дів таксації, більш глибоке тех-
ніко-економічне обґрунтування 
проектних заходів, створення 
на базі лісовпорядних матеріа-
лів з видільних інформаційних і 
картографічних баз даних, які в 
подальшому щорічно підтриму-
ватимуться в актуальному стані.

 Юрій Пономаренко,
начальник відділу 

лісового господарства 
Чернігівського ОУЛМГ
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З виступу на колегії Чернігівської ОДА

Валерій Лозицький: «Спека випробовує лісівників на міць»
Варто зазначити, що най-

більш вразливими для пожеж 
є хвойні ліси, які займають 
61% від усієї площі. А велике 
рекреаційне навантаження 
на ліси навколо обласного та 
районних центрів постійно 
створює підвищену пожежну 
небезпеку. Це, в першу чер-
гу, стосується Чернігівського, 
Добрянського, а останнім ча-
сом і Остерського держліс-
госпів. 

В області протягом значно-
го часу — з 18 травня до 17 черв-
ня — була пожежонебезпечна си-
туація. Найвищий, 5 клас, пожеж-
ної небезпеки тримався протягом 
12 днів. В інший час спостерігався 
4 клас. Отож державна лісова охо-
рона працювала в дуже складних 
умовах. 

Станом на 30.06.2011 року в 
підпорядкованих лісах виникла 
31 лісова пожежа на площі 14,03 
га. (В усіх випадках лісових по-
жеж, площа яких перевищувала 
1 гектар, проводилися службові 
розслідування). 

Для забезпечення охорони лі-
сів від пожеж в структурних під-
розділах управління створено 22 
лісові пожежні станції, до складу 
яких входить 35 пожежних авто-
мобілів, 12 мотопомп, 25 пожеж-
них цистерн, 127 одиниць іншої 
техніки, споруджено 29 спеціаль-
них спостережних веж висотою 
36-45 м, також обладнано 75 
місць для забору води пожежни-
ми автомобілями. 

Недоторканий резерв палив-
но-мастильних матеріалів ста-
новить 35 тонн, з яких 25 тонн 
бензину. 

Патрулювання лісових маси-
вів в пожежонебезпечний період 
здійснюється за допомогою авіа-
ційного патрулювання. 

Для виявлення пожеж в під-
порядкованих лісах працюють 9 
спостережних систем,  5 з яких 
встановлено в цьому році (в Го-
роднянському, Добрянському, 

Чернігівському, Остерському та 
Корюківському держлісгоспах). 
До речі, до кінця року плануємо 
встановити ще 3 системи. 

Всього в проведенні заходів 
з охорони лісів від пожеж задія-
но 500 працівників державної лі-
сової охорони. Витрати на про-
типожежні заходи впродовж 2,5 
місяця пожежонебезпечного се-
зону склали понад 1 млн. грн. 

По кожному підприємству роз-
роблено оперативно-мобіліза-
ційні плани, які узгоджені з від-
повідними службами в районах 
і затверджені в райдержадміні-
страціях. Чернігівською облас-
ною державною адміністрацією 
18 березня затверджено зведе-
ний оперативно-мобілізаційний 
план на випадок гасіння великих 
лісових пожеж. Такі мобілізацій-
ні плани затверджені на всіх під-
приємствах ще раніше. 

Нині проводяться роботи по 
створенню електронної карти лі-
сових масивів області, яка не має 
аналогів в Україні. 

Підкреслю, що  у 2011 році бу-
ло придбано додатково засобів 
пожежогасіння на суму близько 
350 тис. грн. Закупівля протипо-
жежного інвентаря і техніки про-
довжується. 

Вже створено мінералізова-
них смуг 2 837 км, а догляд за 
ними проведено на 3 950 км. 
Всі пожежонебезпечні лісові ма-

сиви оборані. А також очище-
но від сміття лісові насаджен-
ня вздовж доріг, біля населених 
пунктів, на рекреаційних пунк-
тах і в місцях масового відпо-
чинку людей. 

Позапланові дороги перекри-
ті шлагбаумами (828 шт.), вистав-
лено понад 1230 плакатів і ан-
шлагів наглядної агітації, прове-
дено 90 виступів в засобах масо-
вої інформації. 

Проведено 284 рейди по ви-
явленню порушників правил по-
жежної безпеки в лісах і притяг-
нуто до адміністративної відпо-
відальності 59 осіб (на суму 1103 
грн.), попереджено — 22. 

Для організації контрольова-
ного відпочинку в лісі спорудже-
но 66 рекреаційних пунктів, вста-
новлено 28 біг-бордів (з них 24 — 
на протипожежну тематику). 

Є також домовленість з корис-
тувачами мисливських угідь об-
ласті про можливість залучення 
їх єгерської служби до патрулю-
вання лісів при 4-5 класах пожеж-
ної небезпеки. 

І все ж, слід наголосити на то-
му: які б запобіжні заходи не вжи-
вало облуправління і його під-
приємства, без дотримання на-
селенням правил поведінки в лісі, 
усвідомлення загрози порушен-
ня цих правил з його можливими 
наслідками, лісові масиви не бу-
дуть в безпеці…
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До 25-річчя Чорнобильської трагедії

Щемлива пам’ять
Чернігівщина відчутно постраждала від чор-

нобильської біди: 246 її населених пунктів від-
несено до зон радіоактивного забруднення і по-
над 650 тисяч жителів потрапило в зону аварії, 
а мешканці двох населених пунктів були відсе-
лені. 25 років минуло з того часу, а ядерна ра-
на не гоїться…

Цього квітневого дня до Корюківки з’їхалося-
зійшлося немало людей: і з обласного центру, і з сусід-
ніх районів. На урочисте відкриття пам’ятника «Героям 
Чорнобиля» прибув голова обласної державної адміні-
страції Володимир Хоменко.

— Нині ми згадуємо тих, хто зупинив страшне ли-
хо, — сказав він на велелюдному зібранні. — Саме про 
героїв-чорнобильців йдеться у Зверненні Президента 
України Віктора Януковича: вони врятували світ! Оголо-
шую хвилину мовчання…

Першими підійшли до пам’ятника (його автор — 
скульптор Юрій Курилін) і схилили посивілі голови лікві-
датори чорнобильської катастрофи. Вони мовчки вдив-
ляються у своїх застиглих у бронзі побратимів: двох 
мужніх чоловіків у робочому одязі, один з них уже не має 
сил підвестися.

Чорнобилець Петро Короленко на інвалідному візку. 
Він не може відвести зболеного погляду від пам’ятника.

У всіх роботах по ліквідації наслідків на Чорнобиль-
ській АЕС брали найактивнішу участь представники лі-
сової Корюківщини. Кожен із 230 чорнобильців сумлін-
но виконував поставлене перед ним завдання.

Зараз у районі проживає 167 ліквідаторів, близько 
80 — уже немає серед нас.

Ім’ям Олександра Рябця, полковника міліції, у його 
рідному селі Прибинь в день 21-річниці аварії було пе-
рейменовано вулицю. А ім’ям капітана Івана Бардако-
ва — в селі Шишківка, в якому він народився. У школах, 
де навчалися ці відважні чоловіки-ліквідатори, створені 
куточки пам’яті про подвиг працівників райвідділу МВС. 
Вони назавжди залишилися молодими: їх життя обірва-
ли тяжкі хвороби, пов’язані з наслідками Чорнобиль-
ської катастрофи.

Зі сльозами на очах присутні дивилися, як по доріж-
ці навколо пам’ятника йшли вихованці районної гімназії 
і несли фотографії померлих ліквідаторів.

— Ми маємо єднатися, берегти один одного! —схви-
льовано звернувся до присутніх Микола Скотар, який 
очолює Корюківську районну організацію «Спілка Чор-
нобиль». — Наші мужні люди заслужили цей пам’ятник. 
Кошти на його спорудження збирали всім миром.

Він подякував місцевій владі, підприємствам і ор-
ганізаціям (головний спонсор — Корюківська фабрика 
технічних паперів) за підтримку і взаєморозуміння.

І ДП «Корюківське лісове господарство» нада-
вало посильну допомогу у спорудженні в райцентрі 
пам’ятника. Віддаючи шану загиблим ліквідаторам-
чорнобильцям, директор підприємства Петро По-
гребняк разом з колективом держлісгоспу поклали 
до підніжжя монумента весняні квіти.

Микола Скотар запевнив, що з часом тут постане 
меморіал. І по обидва боки його — розгорнуті книги з 
викарбуваними іменами чорнобильців-ліквідаторів. Бу-
де й Чорнобильська ікона.

На цей меморіал уже зібрано перші десять тисяч 
гривень…

Петро Устименко,
голова профкому

ДП «Корюківське лісове господарство»
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Сумуємо

У серцях — назавжди

В серцях чернігівських лісівників — біль гіркої втрати 
і журба. На 57-році життя відійшла за вічну межу Надія 
Михайлівна Матюша, прекрасна жінка, любляча дружи-
на  і матір, надійна колега.

Плідним і насиченим був життєвий шлях Надії Ми-
хайлівни у лісовій галузі Чернігівщини, якій вона відда-
ла працелюбних  сорок літ. Наполегливою і мрійливою 
дівчиною прийшла вона на роботу у Чернігівський від-
діл робітничого постачання Мінлісгоспу України і  впро-
довж років здобула велику повагу і незаперечний авто-
ритет у колективі.

Вона працювала старшим інспектором з кадрів та 
головним спеціалістом з кадрової роботи Державного 
лісогосподарського об’єднання «Чернігівліс» і Чернігів-
ського обласного управління лісового та мисливського 
господарства.

Надію Михайлівну поважали за порядність, доброту і 
чуйність, за високий професіоналізм і відповідальність 
в роботі.  

Щедро ділилася вона з молодими і недосвідченими  
колегами своїми набути знаннями і вмінням.  І про май-
бутнє галузі постійно дбала: направляла до вузів хоро-
шу молодь, раділа поверненню спеціалістів до рідних 
чернігівських лісів. Серед повсякденних клопотів зна-
ходила місце і час для учнівських лісництв. 

Звичайно, праця Надії Михайлівни не залишалася 
непоміченою: вона мала нагороди, почесні відзнаки. 
Але найголовнішими для цієї совісної й сумлінної тру-
дівниці повсякчас були сповнені турбот будні лісової га-
лузі, її успіхи і проблеми.

Низький уклін Вам і вічна пам’ять, наша шановна На-
діє Михайлівно!

Ваше ім’я назавжди закарбувалося на скрижалях 
доброї пам’яті осиротілої родини лісівників Сіверсько-
го краю.

Лісівники Чернігівщини

За багаторічну плідну працю у лі-
совому господарстві України, ваго-
мий особистий внесок в організа-
цію ліквідації наслідків Чорнобиль-
ської катастрофи і виявлені при 
цьому високий професіоналізм та 
мужність — у зв’язку з 25-роковина-
ми аварії на Чорнобильській АЕС — 
нагороджено

Почесною грамотою Державного 
агентства лісових ресурсів України:

• Дудка Олександра Микитовича 
— токаря ДП «Холминське лісове 
господарство»;
• Корнієнка Івана Андрійовича 
— водія автомобіля ДП «Добрян-
ське лісове господарство»;
• Пацюка Сергія Васильовича — 
водія лісовозного автомобіля 
ДП «Городнянське лісове госпо-
дарство».

Почесною грамотою Чернігівської 
обласної ради:

• Магоню Бориса Володимиро-
вича — єгеря Борзнянського ліс-
ництва ДП «Борзнянське лісове 
господарство»;
• Аніщенка Михайла Климен-
тійовича — помічника лісничо-
го Новоборовицького лісництва 
ДП «Корюківське лісове госпо-
дарство».

Почесною грамотою Чернігівського 
обласного управління лісового та мис-
ливського господарства і обласного 
комітету профспілки працівників лісо-
вого господарства:

• Вороб’я Олександра Володи-
мировича — водія ДП «Семенів-
ське лісове господарство»;
• Дуденка Віктора Івановича  — 
водія ДП «Чернігівське лісове 
господарство»;
• Косолапова Миколу Васильо-
вича — сторожа Вертіївського 
лісництва ДП «Ніжинське лісове 
господарство»;
• Падія Григорія Петровича — го-
ловного інженера ДП «Остерське 
лісове господарство».

Нагородили
ліквідаторів
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Мо-лод-ці

Віват, переможці!
Особливою популярністю серед шко-

лярів Чернігівщини користується кон-
курс на кращий малюнок і твір за темою 
«Людина та ліс». Його І етап відбувся у 
травні — на рівні державних підприємств 
лісового господарства — серед учнів за-
гальноосвітніх навчальних закладів. Ма-
люнки малювали учні 1-4 класів, а твори 
писали  учні 6-7.

Було розглянуто 473 дитячі малюнки та 269 
творів.

Кращі роботи відправлялися до Чернігівсько-
го обласного управління лісового та мисливського 
господарства.

 А 31 травня на  міжвідомчому засіданні організа-
ційного комітету обласного управління лісового та 
мисливського господарства, управління освіти і на-
уки Чернігівської облдержадміністрації було визна-
чено переможців.

Та вітали й нагороджували в цьому році дітей не 
в приміщенні  лісового облуправління, а за ініціа-
тиви Валерія Лозицького — в Городнянському ліс-
ництві ДП «Городнянське 
лісове господарство». Та-
ке дійство відбувалося 
вперше.

Ту т,  н а  е ко л о г іч н і й 
стеж ці, зібралися й схви-
льовані винуватці  «дитя-
чого лісового свята», і їх-
ні батьки та вчителі, а та-
кож представники лісово-
го гос подарства, освіти та 
місцевої влади. І день ви-
дався гарний, і атмосфера  
тепла, дружня.

Валерій Лозицький, на-
чальник Чернігів ського об-
ласного уп рав ління лі-
сового та мисливського 
господарства, поздоро-

вив дітей і підбив підсумки конкурсу.  Він подякував 
всім його учасникам та наставникам юних за те, що 
люблять ліс і шанують професію лісівника. Валерій 
Григорович зазначив (між іншим, під оплес ки при-
сутніх), що сьогоднішні переможці — це майбутнє 
лісової галузі Сіверського краю.

 Немов великий запашний букет лісових кві-
тів одержали школярі, коли слухали доброзичли-
ві напутні слова з дорослих  уст. З чудовими поба-
жаннями перед дітьми виступили начальник відді-
лу  управління освіти і науки облдержадміністрації 
Олена Соронович, голова обкому профспілки пра-
цівників лісового господарства Йосип Райчинець ,  
директор обласної станції юних натуралістів Люд-
мила Трегубова, головний лісничий Городнянського 
держлісгоспу Володимир Аніщенко і  від імені бать-
ків Людмила Шевченко.

А коли слово взяла Діана Заяць принишкло на-
віть гамірне птаство, так довірливо і щиро говорила 
дівчинка про свою дружбу з лісом.

 І ось настала урочиста мить нагородження. 
Скільки радості й гордості було в дитячих очах, ко-
ли називалися імена тих, хто здобув перемогу! 

Переможцями конкурсу на кращий дитячий ма-
люнок стали:

 І місце — Марина Чайка, 8 років, 3-Б клас, Семе-
нівська гімназія № 2 — малюнок «Журавлину — не 
нищи, глухаря — не турбуй! Їх оберігай!» ( ДП «Се-
менівське лісове господарство»). Нагороджена ко-
льоровим телевізором.

ІІ місце —Яна Яцько, 9 років, 4-А клас, Прилуцька 
спеціалізована школа І-ІІІ ступенів №6 — малюнок 
«Спасибі людям, що зростили ліс». (ДП «Прилуцьке 
лісове господарство»).

Нагороджена телефоном  NOKIA.
ІІІ місце — Юлія Шевченко, 10 років, 4-А клас, 

Остерська ЗОШ І-ІІІ ступенів № 2 ім. Ю. Збанацько-
го Козелецького району — малюнок «Найкраща му-
зика — симфонія лісу». (ДП «Остерське лісове гос-
подарство»). Нагороджена цифровим апаратом.
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Переможці на кращий 
твір:

І місце — Діана Заяць, 
11 років, 6 клас, Погоріль-
ська ЗОШ І-ІІ ступенів Се-
менівського району — твір  
«Лісник — професія жіно-
ча?» (ДП «Семенівське лісо-
ве господарство»).

Нагороджена телефоном 
NOKIA.

ІІ місце — Лідія Назарен-
ко, 12 років, 6 клас, Морів-
ська ЗОШ І-ІІІ ступенів Ко-
зелецького району — твір 
«Людина і ліс». (ДП « Остер-
ське лісове господарство»). 
Нагороджена DVD-плеєром 
карооке з колонками.

ІІІ місце — Яна Коваль, 12 років, 5 клас, Браниць-
ка ЗОШ І-ІІІ ступенів Бобровицького району — твір 
«Людина і ліс». (ДП «Ніжинське лісове господар-
ство»).

Нагороджена DVD-плеєром карооке з мікрофо-
ном.

Визначено також 4 лауреати. 
За кращий малюнок:
Дар’я Савченко, 8 років, 2-Б клас, Семенівська 

гімназія № 2 —  малюнок «Лісу я допоможу — і де-
ревця посаджу!»;

Олександра Жиліна, 8 років, 3-Б клас, Семенів-
ська гімназія №2, малюнок «Майбутнє лісу у твоїх 
руках!».

За кращий твір:
Михайло Йовенко, 13 

років, 7-Г клас ЗСШФМП 
№ 12, м. Чернігів, твір 
«Ми всі — господарі при-
роди, тож бережімо її 
вроду»;

Аліна Мажежа, 14 ро-
ків, 8 клас, Лосківська 
ЗОШ І-ІІ ступенів Н.-
Сіверського району, твір 
«Людина і ліс».

Лауреати нагородже-
ні цінними подарунками  
обкому профспілки пра-
цівників лісового гос-
подарства і дипломами 

Чернігівського обласного управління лісового та  
мисливського господарства й Чернігівського об-
ласного товариства лісівників України.

І дорослих, і дітей-переможців зворушило вітан-
ня вихованців Городнянського шкільного лісництва 
«Лісовик» та екскурсія екологічною стежкою.  А чу-
довим завершенням свята стало запрошення всіх 
гостей до солодкого столу, про який подбали тур-
ботливі господарі —  працівники Городнянського 
лісгоспу.

Микола Тищенко
фото автора

І місце II місце IIІ місце
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Вітаємо

Чернігівські лісівники
на Міжнародному форумі

У Києві в Міжнародному виставковому центрі з 19 до 
21 квітня проходив Міжнародний екологічний форум «До-
вкілля для України».

У його роботі активну участь 
взяли Міністерство екології та 
природних ресурсів України, 
Державне агентство лісових ре-
сурсів України та відповідні об-
ласні управління.

До участі у форумі також бу-
ли залучені найуспішніші світо-
ві компанії, що працюють у сфе-
рі чистих технологій та екологіч-
ної безпеки. І, звісно ж, українські 
компанії, які представляють рин-
ки управління та переробки про-

мислових і побутових відходів, 
відновлювальної енергетики та 
енергоефективності, управління 
водними ресурсами, сертифіка-
ції та аудиту, металургії тощо.

Виступаючи на церемонії від-
криття, перший заступник міні-
стра екології та природних ре-
сурсів України Микола Романов 
наголосив: «Головна мета «До-
вкілля для України» — створити 
надійну професійну основу для 
співробітництва українських та 
зарубіжних компаній, залучен-
ня інвестицій в українські еколо-
гічні проекти, зміцнення на між-
народному рівні іміджу України, 
як країни з орієнтованою на ін-
новації та сталий розвиток еко-
номікою».

Під час роботи заходу відбу-
лася найбільша в Україні Міжна-
родна виставка у сфері екологіч-
но чистих технологій, Міжнарод-
ний форум EKOSMART-2011 та 
Український біопа ливний форум.

Його програма також склада-
лася з комплексу наукових, освіт-
ніх та ділових конференцій.

Серед учасників Форуму і 
Чернігівське обласне управління 
лісового та мисливського госпо-
дарства. У експозиції «Полісся» 
була достойно представлена лі-
сова галузь Сіверського краю в 
екологічному аспекті.

Микола Тищенко
Фото автора

форум EKOSMART-2011

Чудові враження залишили-
ся у вихованців Добрянського 
шкільного лісництва від облас-
них та Всеукраїнських змагань 
членів учнівських лісництв та 
гуртків юних лісівників. 

Приємно, що в день відкриття 
заходу перше деревце — північ-
ний дуб — було посаджене наши-
ми учнями разом із начальником 
обласного управління лісового та 
мисливського господарства Ва-
лерієм Лозицьким: на закладанні 
алеї юних лісівників Чернігівщини. 
(Адже Добрянське шкільне лісни-
цтво було призером фінального 
етапу ІV Всеукраїнського зльоту). 

Відповідально підготувалися 
добрянські підлітки й до цьогоріч-
них обласних змагань. На вистав-
ці-презентації роботи шкільних 
лісництв десятикласниця Катери-
на Тишик захищала науково-до-
слідницьку роботу «Вирощуван-
ня сосни звичайної у теплиці». 
Ця дівчинка разом з восьмиклас-
никами Ольгою Крутій та Олек-
сандром Тишиком презентувала 
проект розсадника. А ще всі вони 
успішно взяли участь в інтелекту-
ально-пізнавальній грі «Загадко-
вий ліс». 

Старанність юних природолю-
бів, їх вміння і належна підготовка 

до серйозних випробувань, а та-
кож наполеглива робота з підліт-
ками керівника шкільного лісни-
цтва Галини Миколаївни Шевчен-
ко, підтримка адміністрації шко-
ли та директора Добрянського 
держлісгоспу Івана Олексійовича 
Горохівського вистелили шлях до 
перемоги. 

 Добрянське шкільне лісництво 
вибороло перше місце на облас-
них змаганнях і успішно предста-
вило Чернігівщину на У Всеукра-
їнському зльоті у м. Кіровограді. 

Наші діти не лише теоретич-
но вивчають лісове господарство 
й шанобливо ставляться до при-
роди, а й залюбки виконують до-
бру народну заповідь — посади-
ти дерево. Біля поклонного Хрес-
та, який встановлено до 300-річ-
чя Добрянки в центрі селища, юні 
лісівники спільно з депутатом ра-
йонної ради Надією Ножкіною, ін-
женером з лісовідновлення До-
брянського держлісгоспу Оленою 
Кравченко, вчителями місцевої 
школи та працівниками селищної 
ради висадили декоративну рос-
лину — катальпу. 

Наталія Козіна, 
заступник директора з на-

вчально-виховної роботи До-
брянської ЗОШ І-ІІІ ступенів  

НайКраЩІ
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Глобальні кліматичні змі-
ни на планеті не минають  без-
слідно для наших лісів.  Тому 
доволі часто деякі породи де-
рев не витримують змін в ат-
мосфері, аномальних темпе-
ратурних коливань, зниження 
грунтових вод.

У багатьох європейських, а та-
кож прибалтійських країнах і Ро-
сії виникло всихання таких по-
рід дерев, як сосна, ялина, ясень 
і дуб. До речі, всихання ялини 
європейської в Білорусі набуло 
масштабу екологічної катастро-
фи:  вже загинуло ялинників на 
площі понад 100 тисяч гектарів.

 У Семенівському районі в чис-
тих багаторічних соснових лісах, 
створених  на землях, що давно 
оброблялися, усихає сосна  різ-
ного ступеня інтенсивності — 
внаслідок ураження таким гри-
бом,  як коренева губка.

 Кілька десятиліть тому почав 
масово всихати дуб черешчатий.

 Між іншим, минулий рік теж 
підготував сюрприз. Зимова тем-
пература знижувалася до мінус 
20-30 градусів, а влітку піднімала-
ся до плюс 40. Такі її різкі стриб-

ки-коливання та 
сильні вітри ви-
явилися стресо-
вими для дерев і 
стали причиною 
зниження рівня 
грунтових вод. До 
того ж, дали по-
штовх для вси-
хання ялинкових 
лісів з їх поверх-
невою кореневою 
системою.

Почали розви-
ватися лісові хво-
роби. Такі, як ко-
ренева губка та 
ялинкова губка.

Ялинка пошкоджується ко-
реневою гниллю, котра викли-
кається різноманітними вида-
ми грибів (такими, як опеньки й 
трутовики). На ослаблених де-
ревах оселяються стовбурові 
комахи ( короїд типограф, ялин-
ковий лубоїд, ялинковий вусач 
тощо), які остаточно руйнують 
деревину.

Уже в цьому році для санітар-
ної рубки лісниками було відве-
дено  понад 10 гектарів чистих 
ялинкових лісів.

Лісоводи Семенівського держ-
лісгоспу дуже занепокоєні посла-
бленням та загибеллю ялинкових 
насаджень. Щоб відродити ліси, 
пошкоджені хворобами, вони 
планують створювати зміша-
ні хвойно-листяні насадження, 
котрі більш стійкі до негативних 
проявів оточуючого середовища.

Михайло Волк,
інженер з охорони і захисту 

лісу ДП «Семенівське лісове 
господарство»

Екологія

Тривожний слід кліматичних змін

Згідно з  наказом Державного агентства лі-
сових ресурсів України за  № 83 від 11 квітня 2011 
року «Про проведення Дня охорони праці», на 
підприємствах Чернігівського обласного упра-
вління лісового та мисливського господарства 
проведено низку заходів — з нагоди Всесвіт-
нього дня охорони праці.

Девіз «Тижня охорони праці» (за рекомендаці-
єю МОП): «Система управління охороною праці — 
шлях до постійного вдосконалення».

В облуправлінні, а також на підприємствах було  
створено організаційні комітети  із залученням 
представників профспілок — з організації та прове-
дення заходів.

Зокрема, підпорядкованими підприємствами 
оформлено 43 стенди до «Дня охорони праці», над-
руковано 6 статей у ЗМІ та на веб-сайтах, прове-
дено 57 обстежень структурних підрозділів та 36 
перевірок. А також заохочено 46 робітників-пере-
можців оглядів-конкурсів та 10 цехових підрозділів 
— на суму 6 150 грн. Було відвідано 20 сімей заги-
блих на виробництві та інвалідів : їм надано допо-
могу у сумі 3800 грн.

Найкраще провели заходи, присвячені «Дню 
охорони праці», ДП «Прилуцьке  ЛГ», ДП «Ніжинське 
ЛГ», ДП «Корюківське ЛГ».

Юрій Ляховий,
заступник начальника відділу лісових ресурсів 

Чернігівського ОУЛМГ

Охорона праці Шлях до постійного вдосконалення
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На захист лісів

У червні відбулася нарада головних лісничих 
державних лісогосподарських підприємств з 
розгляду запропонованого Українським держав-
ним лісовпорядним виробничим об’єднанням 
варіанту електронної карти лісів — для її вико-
ристання в роботі з охорони лісів від пожеж.

У заході взяло участь 17 осіб. Серед них: началь-
ник облуправління В. Г. Лозицький, начальник Ки-
ївської лісовпорядної експедиції Г. Г. Чайка, інже-
нер-геодезист Київської лісовпорядної експедиції 
Н. В. Ма лявко, заступник начальника оперативно-
координаційного центру УМНС України в Чернігів-
ській області О. Г. Колоток, начальник відділу лісово-
го господарства облуправління Ю. Б. Пономаренко, 
головний лісничий КП «Чернігівоблагроліс» В. П. По-
левик,  головні лісничі держлісгоспів.

На нараді розглядався запропонований Ук-
рдержліспроектом варіант електронної карти для 
використання її в роботі з охорони лісів від пожеж.

Цей варіант електронної карти виготовлено для 
Ніжинського держлісгоспу на основі топографічної 
карти — з нанесенням квартальної сітки й іншої ін-
формації, яка необхідна в організації роботи по га-
сінню лісових пожеж.

Всі виступаючі (начальник облуправління 
В. Г. Ло зицький, начальник лісовпорядної експе-
диції Г. Г. Чай ка, інженер-геодезист Н. В. Малявко 
та представник МНС О. Г. Колоток) і присутні одно-
голосно висловили думку про те, що таку карту по-
трібно виготовити для всіх лісогосподарських під-
приємств області.

Було запропоновано створити для карти змін-
ний масштаб, взявши базовий масштаб 1: 100 000. 

І нанести на карту всі лісові дороги, які можуть ви-
користовуватися для під’їздів до місця пожежі і до 
водойм, штучні і природні водойми, місця забору 
води, пожежні вежі, контори, місця зберігання про-
типожежного інвентаря, квартальну сітку лісів лісо-
користувачів інших відомств.

Вирішили запропонувати МНС відповідну сис-
тему координат для карти й узгодити її з льотною 
службою. А також створити ініціативну групу у скла-
ді автора цих рядків, представника МНС О. Г. Коло-
тка і головних лісничих Чернігівського та Городнян-
ського держлісгоспів — С. М. Зайця і В. М. Аніщенка: 
для доопрацювання і узгодження з Укрдержліспро-
ектом, МНС та лісогосподарськими підприємства-
ми робочих питань з виготовлення карти.

Микола Ковбас,
заступник начальника відділу лісового 

господарства Чернігівського ОУЛМГ

Створено варіант 
електронної карти лісів

 У Городні відбувся семінар з пи-
тань оцінки доступу до інформації 
та участі місцевих громад в управ-
лінні лісовим господарством.

Серед присутніх — сільські голови 
та представники лісових господарств 
району. Організували цей захід НТ «То-
вариство лісової сертифікації в Украї-
ні» та РМЕО «Екосфера», від імені яких 
виступив на семінарі П. В. Кравець. Він 
розповів про перспективи взаємодії 
місцевих громад і лісівників, взаємний 
вплив їх інтересів на розвиток лісової 
та лісопереробної галузі, спільне пла-
нування робіт на тривалий період, ін-
формаційну і просвітницьку діяльність 
у сфері природокористування.

Учасники семінару вирішили по-
кращити взаємодію підприємств лі-
сового господарства з органами міс-
цевого самоврядування, посилити 
просвітницьку роботу серед молоді, 
залучити представників місцевих гро-
мад до розробки 10-річних планів ор-
ганізації та розвитку лісового госпо-
дарства, а також активніше залучати 
громадськість до вирішення проблем-
них питань лісового господарства.

Окрему увагу було приділено про-
блемам засміченості лісів, виникненню 
пожеж, облаштуванню рекреаційних 
пунктів та боротьбі з лісопорушеннями 
і браконьєрством.

Павло Дубровський
м. Городня

На користь громаді

Вирішувати проблеми разом
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Виїзна колегія 

Літній аукціон
На початку червня відбувся 

обласний аукціон  лісопродукції 
з продажу необробленої дере-
вини заготівлі ІІІ кварталу.

В ньому взяли участь 152 пред-
ставники переробних підприємств 
Чернігівщини та інших регіонів 
України.

На торги було виставлено 59 
539 кубометрів деревини. Пилов-

ника соснового — 31 987 кубоме-
трів, пиловника дубового — 4047,  
пиловника ясеня — 190, пиловни-

ка р/ листяного — 7509, фанси-
ровини для стругання — 231.

Відмітимо, що активними про-
давцями на аукціоні стали всі 
держлісгоспи області.

На аукціоні було продано 85% 
об’єму представленої лісопродук-
ції,  тобто 50 545 кубометрів нео-
робленої деревини.

Петро Приходько,
в. о. головного інженера 

Чернігівського ОУЛМГ

Торги

В центрі уваги —  питання актуальні, злободенні
1 липня на базі ДП «Городнянське лісове 

господарство» відбулося виїзне засідання 
колегії Чернігівського обласного управлін-
ня лісового та мисливського господарства, 
а саме у Тупичівському, Невклянському та 
Моложавському лісництвах.

 Розпочався захід у новій конторі Тупичівсько-
го лісництва з приємної події: начальник облуправ-
ління Валерій Лозицький привітав лісничого Василя 
Ковальчука  з 55-річчям.  Він вручив йому букет кві-
тів і від імені всього директорського корпусу поба-
жав  всіляких  життєвих гараздів.

Валерій Лозицький представив нового головного 
лісничого Чернігівського ОУЛМГ, який до цього обі-
ймав посаду начальника відділу лісового господар-
ства, Юрія Пономаренка. (Анатолія Курганова, ко-
лишнього головного лісничого, за станом здоров’я 
переведено на посаду начальника відділу лісового 
господарства Чернігівського ОУЛМГ). 

 У своєму виступі  головний спеціаліст відділу лі-
сосировинних ресурсів Володимир Кирієнко  підсу-
мував роботу підприємств в осінньо-зимовий пері-
од 2010-2011 рр. та завдання з підготовки до наступ-
ного зимового періоду.

 Зі станом охорони праці та пожежної безпеки  
ознайомив присутніх заступник начальника відділу 
лісосировинних ресурсів Юрій Ляховий.

Головний лісничий Юрій Пономаренко доповідав 
учасникам колегії про роботу державної лісової охо-
рони з питань збереження лісів від незаконних рубок 
та інших  лісових порушень, а також охарактеризував 
стан дотримання лісового законодавства при про-
веденні рубок формування та оздоровлення лісів.

 У ході перевірок стану ведення лісового госпо-
дарства та використання ресурсів деревини були 
вказані недоліки та встановлені строки їх усунення у 

Чернігівському, Н.-Сіверському, Городнянському та 
Добрянському держлісгоспах. Як завжди, цікавими 
були виступи у лісі директора ДП «Н.-Сіверська лісо-
ва науково-дослідна станція» Анатолія Жежкуна. Він 
відповів на численні запитання директорів лісгоспів.

 Учасники виїзного засідання ознайомилися з ве-
денням санітарних вибіркових рубок у Тупичівсько-
му лісництві,  а у Невклянському та Моложавському 
лісництвах оглянули лісові культури та розсадники. І 
побували на нижньому складі ДП «Городнянське лі-
сове господарство», де пересвідчилися, як ефек-
тивно завантажуються вагони із деревиною і озна-
йомилися з її переробкою.

 Хороше враження на присутніх справило примі-
щення Городнянського шкільного лісництва, яке во-
ни оглянули. 

 Вів виїзне засідання колегії і підбив його підсум-
ки у конторі ДП «Городнянське лісове господарство»  
начальник Чернігівського ОУЛМГ Валерій Лозиць-
кий.

Микола Тищенко
Фото автора



20 № 3 (18), 2011 р.

Ліс очима дітей

 У мене є у лісі своє деревце
Моє село майже повністю оточене лісом, пере-

важно хвойним. Він щедро обдаровує односель-
ців і ягодами, і грибами, і горіхами. А ще дає за-
тишок і прохолоду всім, хто приїжджає до нього 
в гості. 

 Наша сім’я любить не тільки відпочивати в лісі, 
а й доглядати його. Весною ми з татком навідали-
ся до свого доброго друга. Який він гарний в цю по-
ру! Прокидається, ніби сон з себе струшує, зеленіє, 
сонцю радіє. 

 А ми з татусем хочемо подивитися, чи прижи-
лися ті деревця, які ми висаджували минулої вес-
ни? Ось і знайома галявина. Наші берізки підросли 
за рік, зміцніли. Стоять рівненькими рядочками, як 
сором’язливі дівчатка. 

Та що це? Чиясь безжальна рука обламала віти 
тендітної лісової красуні, познущалася з її стов-
бура. Татко обережно ножем зрізав понівечені гі-
лочки, а я землею «залікувала» рани деревцю. 
Налетів легенький вітерець — затріпотіло листя 
на березі. Здається, це вона сказала нам: «Спа-
сибі!»

Їдемо лісом далі і по-
мічаємо… купи сміття. То 
молодь «культурно» від-
почивала. Хто ж це не 
знає чи не хоче знати, як треба поводитися в гостях у 
хорошого друга?! Так прикро нам стало від цього ди-
кунства. 

Спохмурнів татко, бо ж він з дитинства бережли-
во ставиться до лісу. І мене з самого малечку навчав 
кожне деревце оберігати. Коли я буваю в лісі, мені 
тут так легко дихається,  мріється. 

 Ліс завжди людям служив і служить. Так говорить 
татко. А ще він каже: «Зрубав одне дерево — посади 
їх кілька». І я розповіла йому, що брала участь в акції 
«Чисте довкілля». Ми з однокласниками висаджува-
ли плодові деревця на шкільному подвір’ї. 

У мене вже є своє деревце. Це — молоденька со-
сна. Я люблю розмовляти з нею. А вона ділиться зі 
мною своєю цілющою силою. 

Яна Коваль, 
учениця 5-го класу Браницької ЗОШ І-ІІІ 

ступенів Бобровицького району 

Лісник — професія жіноча?
Гадаю, сьогодні мені дове-

деться засмутити маму. Я збира-
юся повідомити їй, що вирішила 
стати лісником. Тільки про це ще 
ніхто не знає. Подруги здивують-
ся, можливо, сміятимуться. А ма-
ма, напевно, скаже, що це — не 
жіноча професія. Вона хоче, щоб 
я вчила англійську мову, але я не 
можу без лісу. 

… Чи ж багатьом відомо, що 
ліс живе своїм окремим життям? 
До його «оселі» не можна врива-
тися, не отримавши на це дозвіл. 
Ліс цього не пробачає, він відсто-
ронюється, заглиблюється в свої 
думки і мовчить. Шкода людей, 
які не вміють слухати ліс, не чують 
його голос, не розуміють його ду-
шу. Вони стільки втрачають…

Тихесенько наближаюся до 
ранкового лісу, хвилююся. 

«Привіт! Чи можна зайти у твої 
володіння?»

І вже кожен кущик мені посмі-
хається, кожне деревце простя-
гає руки-віти. Піднімаю голову — і 
відчуваю на обличчі приємну про-
холодну вологу. Ранкова роса! 
Дерева неначе пригощають. 

— Скуштуй мою крапельку!
— Ні, біжи до мене!
— А тепер, мою!

Я сміюся, перебігаю від од-
ного дерева до іншого. Стомив-
шись, вмощуюся на м’яку подуш-
ку з моху та лісової трави. Повітря 
наповнене пахощами квітів, дух-
мяних трав і запашної хвої. 

— Мені з тобою добре, лісе!
У відповідь чую протяжне: «І 

мені теж!»
Зненацька чую дивний боліс-

ний зойк. Вслухаюся, вдивляюся 
в кожне дерево. То висока сосна, 
похитуючись від вітру, скрипить. 

 — Тобі боляче? — запитую і обе-
режно торкаюся її шорсткої кори. 
Під рукою відчуваю щось липке. 
Смола. Що це: кров чи сльози де-
рева? Якби ж я могла тобі допо-
могти…

«Дерева помирають стоячи», 
— казав татко. Невже це бідолаш-
не дерево прощається з лісом?

Я обіймаю сосну, забираю-
чи частинку її болю — і, здається, 
вона заспокоюється в моїх обі-
ймах. 

Ні, це невірно, що лісник — не 
жіноча професія. Тільки жіноче 
серце здатне відчути тривогу й 
біль розгубленого лісу. 

Оглядаюся довкола: скільки ж 
тут роботи! Треба обережно по-
спилювати старі всохлі дерева, 

щоб не заважали рости іншим, 
молодим і сильним. І поприбира-
ти сухе гілля, пообгороджувати 
мурашині «піраміди»…

Сонце скотилося ген-ген за 
обрій, а додому повертатися не 
хочеться. Йдучи, я розмірковува-
ла над тим, що ж втрачає людина, 
коли знищує природу заради без-
глуздих корисливих потреб? А ліс 
— це «легені» планети. 

Радіація, забруднене середо-
вище… Та це ж завдяки лісові ще 
тримається життя на землі. Він ря-
тує світ і нічого не просить за це, 
окрім бережливого ставлення до 
себе і розумного використання. 

Якби ж це всі усвідомили!
Незчулася, як дійшла додо-

му. Тепер я знаю, що скажу ма-
мі. І вона зрозуміє, що лісник — це 
досить відповідальна професія. 
Оберігати ліс — це значить обері-
гати життя. І хто ж, як не жінка, яка 
дарує життя, здатна зберегти йо-
го для нащадків?

Діана ЗАЯцЬ, 
учениця 6-го класу 
Погорільської ЗОШ 

І-ІІІ ступенів 
Семенівського району



Поетична вітальня

Художник слова 
незабутній

Миколі Іллюченку, лісівнику і поету з Холмів, що на Ко-
рюківщині, у травні цього року виповнилося б 65 років. З 
цієї нагоди у місцевому будинку культури відбувся вечір 
вшанування його пам’яті.

Микола Павлович був  життє-
любом, оптимістом, любив роби-
ти добро,  тільки дочасно пішов 
за межу…

Наболіле і пережите,
Що здійснилося, не збулось…
Як волошки сині у житі,
В мої вірші заплелось.

  Ось цією поезією  Миколи Іл-
люченка і почався вечір. Атмос-
фера його була напрочуд теплою, 
щирою й довірливою. 

Чимало присутніх  знали зем-
ляка не лише  як чудового фа-
хівця в лісовій галузі, а й  як та-
лановитого літератора. А ще 
Микола Павлович був надійним 
товаришем, хорошим спортс-
меном і затятим футболістом. 
Скільки радості було, коли міс-
цева футбольна команда «Маяк» 
вигравала у суперників.

Він народився у багатодітній 
родині в Холмах, був наполегли-
вим, кмітливим і обдарованим 
юнаком. Закінчив школу, потім 
технікум, здобув вищу освіту, на 
совість трудився в лісовому гос-
подарстві,  наполегливо долаючи 
життєві щаблі. І завжди писав ві-
рші, дотепні епіграми, вітання до 
різноманітних ювілеїв друзям та 
знайомим.

Згадували про Миколу Іллю-
ченка журналісти Віктор Божок та 
Зоя Шматок, холминський поет 
і композитор Віктор Охрімен-
ко.  Розповіли незабутні історії зі 
свого товаришування та спіль-
ної роботи директор ПСП «Чер-
воний маяк» Віктор Самойленко і 
працівник ДП «Холминське лісове 
господарство» Анатолій Лисенко.

Перший заступник голови 
райдержадміністрації Раїса Ма-
лиш зізналася, що раніше не зна-
ла літератора. Та коли вийшла 
збірка поета-лісівника і потрапи-
ла до її рук, вона прочитала її з 
великою насолодою.

Микола Іллюченко не був ві-
дірваний від рідної землі, добре 
знав свій край і його людей, пи-
сав про них з любов’ю,   схиляв-
ся перед подвигом холминських 
героїв-підпільників. Як він любив 
природу отчої сторони — тож і ві-
ршів їй немало присвячував.  

Колоритними спогадами про 
брата поділилися Олексій та 
Олександр Іллюченки.

Окрасою вечора пам’яті стали 
декламація віршів та  майстерне 
виконання пісень поета, якими 
порадували учні сільської школи 
та холминські аматори.

У пам’яті вдячних земляків 
Микола Іллюченко залишиться 
прекрасною людиною, захисни-
ком лісу, поетом, вірним сином 
поліського краю. 

Осінь
Враз отавами упала
На околиці села
Рання осінь.
Синя просинь
Грибним дощиклм пройшла.

Зарясніла урожаєм, 
Як веселка, наяву.
Тільки зранку
На світанку
Вкрила інеєм траву.

Вже й берізки соромливо
Оголяють віти,
Пада листя,
Як намисто,
Ніколи носити.

Шаленіє, б’ється вітер,
До зорі не ляже спать.
Від морозу
Вітер літо
Хоче в осінь заховать.

А калина червоніє,
Ніби полум’я здаля.
О, мій краю!
Серце крає
Крик останній журавля.

Загублена доля
Ми з тобою зустрілися знов 
На стежині оцій край села, 
Де гаряча і вірна любов 
Нас житами колись повела. 

Двадцять років у вирій сплило 
Журавлиним, замріяним клином. 
Ти приїхала в рідне село, 
Як червоною стала калина. 

Над житами стелився туман, 
Розгубив зорі місяць у небі. 
Я так ніжно тебе обіймав, 
Шепотіла ти: «Милий, не треба. 

Не буди заколисаних мрій, 
Не тривож мені душу, козаче, 
Я давно не твоя, ти не мій. 
Наша доля десь жайвором плаче». 

Чорнобильська ніч
На землю впала ніч кудлата — 
Страшна чорнобильська, ота, 
За нею смерть іде горбата, 
Заходить в села та міста. 

І тій ході нема зупину, 
Назад немає вороття. 
Хто порятує Україну, 
її народ, його життя?   

 Як віднайти нам ту вакцину, 
Щоб лейкемію побороть, 
Щоб захистити Батьківщину, 
 її ліси, поля, народ?

Ніколи чистої водиці    —  
... Мені вже з Убіді не пить. 
Страшна чорнобильськая птиця 
Від нас нікуди не летить... 

Авторитет
Авторитет — це запорука, 
Гарант того, що ти даєш. 
Авторитет — проста наука: 
Що сам посіяв, те й пожнеш. 

Добро посій, як в полі жито, 
Добра й дозріють колоски. 
А зло посій — за ціле літо 
Лиш злості зійдуть колючки. 
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